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رئیس کل بیمه مرکزی ج.ا.ا در اجلاس 
سراسری مدیران بیمه دی ا علام کرد
بیمه دی در شاخص حق بیمه ی 

تولیدی در بین ۳ شرکت اول قرار 
دارد

رشد  داشت:نرخ  اظهار  استادهاشمی 
اول  نیمه ی  در  دی  بیمه  اساسی  شاخص های 

سال جاری، بسیار مثبت بوده است.
بین الملل  امور  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
بیمه دی؛ علی استادهاشمی، رئیس کل بیمه 
مرکزی ج.ا.ا در همایش سراسری مدیران بیمه 
دی که در اصفهان جریان داشت، گفت: نرخ 
رشد شاخص های اساسی بیمه دی در نیمه اول 
سال جاری بسیار مثبت بوده که نسبت به مدت 
مشابه در هفت ماهه سال گذشته روند رو به 
البته  افزود:  وی  است.  کرده  تجربه  را  رشدی 
این شرکت، به صورت تعدادی نیز رشد ۱۶.۵ 

درصدی را تجربه کرده است.
استادهاشمی با اشاره به حرکت بیمه دی به 
سوی جذب بیمه نامه های خرُد اظهار داشت: این 
موضوع بسیار امیدوار کننده است و چنانچه در 
این مسیر به تلاش بر مبنای برنامه های تدوین 
جذب  با  توانست  خواهد  دهد،  ادامه  شده 

پرتفوی متنوع، موفقیت بزرگی را کسب نماید.
با  دی  بیمه  افزود:  همچنین  استادهاشمی 
در نظر داشت شاخص حق بیمه تولیدی، در 
بین 3 شرکت اول کشور قرار گرفته  است که 
این موضوع، حاکی از برنامه محوری و تلاشی 
روزافزون است. وی این دست آورد را گامی رو 
به جلو و نشانه ی رشد و بالندگی بیمه دی، از 

ابتدای سال جاری تاکنون دانست.

شهردار کلانشهر تبریز اعلام کرد
بهره برداری از ظرفیت های بانک 
شهر در راستای جذب سرمایه گذار

شهردار کلانشهر تبریز گفت: از ظرفیت های 
بانک شهر در راستای جذب سرمایه گذار بهره 

برداری خواهیم کرد.
به گزارش روابط عمومی بانک شهر، یعقوب 
هوشیار با اشاره به اینکه همایش بین المللی 
راستای  در  تبریز  گذاری  سرمایه  های  فرصت 
بهره گیری از ظرفیت ها و داشته های علمی 
سرمایه گذاران داخلی و خارجی و در جهت رشد 
و توسعه شهرها و با مشارکت بانک شهر برگزار 
شد، گفت: این بانک در تمامی حوزه های بانکی 
های  ظرفیت  ریالی  و  ارزی  حوزه  به خصوص 
بالایی دارد و در همین راستا تلاش می کنیم از 
آنها در جهت تامین مالی پروژه های شهری و 
انتقال سرمایه های سرمایه گذاران به کشور بهره 

برداری کنیم.
با رایزنی های  هوشیار خاطر نشان ساخت: 
صورت گرفته با مدیران ارشد بانک شهر تلاش 
می کنیم از تجربیات این بانک در جهت رشد 
سرمایه  های  فرصت  ایجاد  و  شهری  اقتصاد 

گذاری نیز استفاده کنیم.
شهردار کلانشهر تبریز گفت: با توجه به اینکه 
سهامداران اصلی بانک شهر شهرداران کلانشهر 
های کشور هستند، انتظار می رود از ظرفیت 
کشور  کلانشهرهای  تمامی  در  بانک  این  های 

بهره برداری شود.

معاون وزیر صمت خبر داد
واگذاری ۱۲۰ پروژه اکتشافی به 

روس ها 

علیرضا شهیدی، معاون وزیر صنعت، معدن 
و  زمین شناسی  سازمان  رئیس  و  تجارت  و 
اکتشافات  معدنی ایران در گفت وگو با خبرنگار 
ایلنا از تعهد این سازمان به اجرای 420 پروژه در 
اکتشاف مواد معدنی کشور خبر داد و افزود: 
سازمان زمین شناسی برای اتمام این پروژه ها پنج 
سال زمان دارد، بنابراین و از آنجایی که این پروژه 
کار زیادی می طلبد به فکر همکاری با شریک 
خارجی افتادیم و از یک سال پیش با روس ها 
معدنی  مواد  اکتشاف  تا  شدیم  مذاکره  وارد 
سازمان  اختیار  در  که  مناطقی  از  بخشی  در 
زمین شناسی است را به کارشناسان این کشور 

واگذار کنیم.
وی افزود: درصورتی که کمیسیون اقتصادی 
شود،  برگزار  آذر   ۱3 و   ۱2 در  روسیه  و  ایران 
تفاهم نامه این همکاری در همان تاریخ منعقد 

می شود.
برای  آذرماه  تا  امیدواریم  ادامه داد:  شهیدی 
پیشبرد این پروژه با روس ها به توافق برسیم و 
تفاهم نامه را به امضا برسانیم. پس از امضای 
تفاهم نامه اجرای ۱20 پروژه را به روس ها واگذار 
تا سال  از سال ۱403  پروژه  این ۱20  می کنیم. 
۱404 توسط روس ها انجام می شود و آنها علاوه 
بر اجرای پروژه آموزش نیروی انسانی ایرانی را 

هم بر عهده دارند.
معاون وزیر صمت همچنین از صاحب سبک 
و  گفت  روس  اکتشافی  کارشناسان  بودن 
خاطرنشان کرد: آنها در سالیان گذشته هم در 
ایران پروژه هایی را در زمینه اکتشافات معدنی 
می شود  پیش بینی  حالا  و  کردند  اجرا  ایران 
بیشتر از ۱00 نفر کارشناس روسی برای اکتشاف 
مواد معدنی به ایران وارد شوند و در قالب یک 

پیمانکار این پروژه را پیش ببرند.
رئیس سازمان زمین شناسی تصریح کرد: هر 
پروژه کشف  این  در  که  معدنی  مواد  از  آنچه 
شود، در اختیار سازمان زمین شناسی و پس از 
آن در اختیار وزارت صنعت معدن تجارت قرار 
می گیرد. البته هنوز مشخص نیست چه ذخایری 

در این مناطق شناسایی می شود.
سازمان  داد:  خبر  پایان  در  شهیدی 
زمین شناسی برای اکتشاف مناطقی که در اختیار 
دارد همکاری با چینی ها را هم در دستور کار قرار 
داده است البته این طرح هنوز در مراحل اولیه 
است و با قطعیت نمی توان درباره آن صحبت 
با  کار  رویه  توافق  در صورت حصول  اما  کرد، 

چینی ها همانند کار با روس هاست.

رونمایی از شعبه بیمه سرمد در 
اصفهان 

در مراسمی با حضور رئیس کل بیمه مرکزی، 
کارمندان  از  جمعی  و  سرمد  بیمه  مدیرعامل 
شرکت بیمه سرمد در اصفهان شعبه این شرکت 

در اصفهان رونمایی شد. 
به گزارش روابط عمومی بیمه سرمد، شعبه 
شرکت بیمه سرمد در اصفهان با حضور علی 
سید  مرکزی،  بیمه  رئیس کل  استادهاشمی، 
محمدمهدی بهشتی نژاد، مدیرعامل بیمه سرمد 
اصفهان  صادرات  بانک  شعب  امور  مدیر  و 
رونمایی شد. آقای بهشتی نژاد در این مراسم با 
اشاره به کسب رتبه یک توانگری گفت: برنامه 
داریم سرمایه شرکت را به 3 هزار میلیارد تومان 
افزایش دهیم. مدیرعامل بیمه سرمد افزود: در 
راستای ارائه خدمت بهتر به مشتریان در صدد 

راه اندازی میز خدمت هستیم.
در این مراسم که اعضای کانون بازنشستگان 
بیمه سرمد  فعال  نماینده  بانک صادرات، ۵۹ 
از سندیکای  نمایندگانی  و  اصفهان  استان  در 
بیمه گران حضور داشتند، ساختمان جدید به نام 

شهید باب الخانی نام گذاری شد.

عقب ماندگی مزدی جبران شود؟
به  ورود  از  قبل  دارند  تاکید  کارگران  حال،  این  با 
جلسات دستمزد ۱403، دستمزد سال ۱402 باید ترمیم 
شود و کارگران با عقب ماندگی مزدی برای مباحث مزد 
۱403 وارد نشوند. بر همین اساس، اکنون نمایندگان 
کارگری انتظار دارند که در جلسه پایان آبان ماه بحث 

ترمیم مزد بررسی شود.
بنا به گفته محسن باقری، عضو شورای عالی کار، 
ترمیم دستمزد کارگران در میانه  سال مبنای اقتصادی 
دارد و با توجه به افزایش نرخ سبد معیشت و ناتوانی در 
کاهش محسوس نرخ تورم باید این اتفاق بیفتد. ضمن 
اینکه دولت در نشست تعیین مزد ۱402به نمایندگان 
مزد  ترمیم  صورت  در  که  بود  داده  قول  کارگری 
کارمندان، مزد کارگران نیز ترمیم شود. در حال حاضر 
مزد کارمندان در قالب مزایا و رفاهیات ترمیم شده و 

ما انتظار داریم این اتفاق برای کارگران نیز رقم بخورد.
یادآور  نیز  کار  عالی  شورای  عضو  خدایی،  علی 
می شود: طی 7 ماهه اخیر و تا امروز، بارها به وزیر 
کار و دولت و مجلس گفته ام که باید از توافقات و 
حرف های جلسه اسفند ماه شورای عالی کار عبور کنیم. 
در آن جلسه، ادعای وزیر کار و تمام ارکان دولت این 
بود که می خواهند تورم را در سال جدید مهار کنند و 
به همین دلیل، افزایش مزد کارگران نباید از 27درصد 

بیشتر باشد.
بر اساس تصمیم شورای عالی کار، حقوق کارگران 
در سال ۱402 به میزان 27 درصد افزایش داشت. بر 
این اساس، حداقل دستمزد ماهانه از چهار میلیون و 
۱7۹ هزار و 7۵0تومان در سال ۱40۱ به پنج میلیون و 
30۸هزار 2۸2 تومان در سال ۱402 رسید. یعنی یک 
 ۹ حدود  شغلی  مزایای  دریافت  با  تهران  در  کارگر 

میلیون تومان درآمد دارد.
چرا درخواست کارگران برای افزایش حقوق به نتیجه 

نمی رسد؟
حقوق  افزایش  برای  کارگران  درخواست  چرا  امل 
حمید  خصوص  همین  در  نمی رسد؟  نتیجه  به 
با  گفت وگو  در  کار  بازار  کارشناس  حاج اسماعیلی، 
است  این  واقعیت  می گوید:  خبرآنلاین  خبرگزاری 
که چالش دستمزد امروزه به یک مناقشه جدی بین 
کارگران و دولت تبدیل شده است و فراتر از آن، به یک 
بحران اجتماعی و اقتصادی در کشور برای حقوق بگیران 

تبدیل شده است.
وی می افزاید: این ها نشان می دهد که این موضوع، 
یک مساله بسیار مهم و برجسته است و واقعا جای 
نگرانی برای کارگران و مردم دارد.این کارشناس بازار کار 
تصریح می کند: در حال حاضر جمعیت بزرگی از نیروی 
کار کشور دچار بحران اقتصادی و معیشتی هستند و 
حل  برای  شفاف  و  آزادانه  شدن  مطرح  اجازه  کسی 

موضوع را در کشور ندارد.
صحبت های  ما  الان  می افزاید:  حاج اسماعیلی 
پراکنده ای را در اعتراض از نمایندگان کارگری می شنویم، 
اما هیچ گاه به صورت رسمی و یک بیانیه سازمانی علیه 

اقدامات دولت، نهادهای کارگری موضع گیری نداشتند. 
این ضعف بزرگی است که می شود در مورد تشکل های 
کارگری دید و نشان می دهد جهت گیری آن ها، فعالیت 
نهادهای کارگری و سازماندهی آن ها در اختیار خودشان 
نیست و جای دیگر هدایت و رهبری می شوند. این، 
اولین و بزرگ ترین مشکلی است که جامعه کارگری با 

آن روبه روست.
و  سازمان ها  دوم،  وهله  در  می شود:  متذکر  وی 
ناکارآمد هستند. شورای  تقریبا  هم  قانونی  نهادهای 
عالی کار که به هرحال یک نهاد سه جانبه است، امکان 
حضور کارگران را در آن جا منع کرده و هیچ فعالیتی 
دبیرخانه شورای عالی کار در طول سال ندارد؛ جایی 
داشته  حضور  خودشان  هم  دارند  حق  کارگران  که 
باشند و هم از کارشناسان و نخبگان برای انجام کارهای 
تحقیقاتی، انجام امور قانونی و پیگیری و تهیه اطلاعات 

لازم برای رفع مشکلات کارگران را باید از طریق شورای 
عالی کار دنبال کنند که در آن جا متاسفانه نه حضور 
شورای  دبیرخانه  در  دارند  اجازه  و  امکان  نه  و  دارند 
عالی کار حضور پیدا کنند و از امکانات و شرایط آن جا 
از  مشکرت گیری  و  پیگیری  تحقیقاتی،  کارهای  برای 
کارشناسان و نخبگان استفاده کنند. این کارشناس بازار 
کار عنوان می کند: موضوع سوم، خود دولت است که با 
تبلیغات گمراه کننده، متاسفانه قانون را اجرا نمی کند و 
هم در تناقض گویی برای اجرای قانون، به سمت فریب 

افکارعمومی و کارگران گام برمی دارد.
چطور شرایط نسبت به گذشته بهتر شده است؟

حاضر  که  دولتی  می کند:  بیان  حاج اسماعیلی 
شاخصه های  اندازه  به  را  کارگران  دستمزد  نشده 
شرایط  که  است  مدعی  امروز  دهد،  افزایش  قانونی 
سالی  این که  دوم  و  شده  بهتر  گذشته  به  نسبت 

نمی شود. اضافه  بیشتر  کارگران  حقوق   یک بار 
از آن طرق در یک تناقض آشکار می گوید اگر حقوق 
کارمندان را اضافه کنیم، حقوق کارگران هم افزایش پیدا 
می کند. این نشان می دهد که دولت اعتنای جدی به 

جامعه کارگری و اجرای قانون ندارد.
وی می گوید: این شرایط واقعا نگران کننده است و 
هیچ مرجعی برای رسیدگی به این امر وجود ندارد. یعنی 
اگر الان کارگران مستاصل مانده اند، نه تشکل های آن ها 
این ظرفیت و توانایی را دارد که عکس العمل مناسب 
را در مقابل دولت نشان دهد و دوم این که نهادهای 
قانونی مثل شورای عالی کار، به دست دولت در اسارت 
است. سوم هم خود دولت با جای احساس تکلیف و 
وظیفه در پاسخ گویی به جامعه کارگری، وارد یک روند 
تناقض گویی شده است که هم قانون را اجرا نمی کند و 

هم تفسیر غلط از قانون ارائه می دهد.

در حالی دولت سیزدهم به دو سال و نیم از عمر کاری اش رسیده 
که هنوز حال و روز اقتصاد کشور و معیشت مردم بهبود پیدا نکرده و 

همچنان مردم از این بابت گله های جدی و البته به حقی دارند. 
بسیاری معتقدند این ناکارآمدی دولت سیزدهم در بهبود وضعیت 
اقتصادی به مدیران نالایق و غیرمتخصص بازمی گردد که همگی بدون 
لحاظ تخصص و کارآمدی از یک جناح فکری سیاسی انتخاب شده اند 
و این قطعا پاشنه آشیل اقتصاد ایران است.احمد راستینه، نماینده 
شهرکرد در این باره به اقتصاد24 گفت: نقد ما به دولت به معنای 
نادیده گرفتن کار های بزرگ و اتفاقات خوب رقم خورده نیست. طبیعتاً 
دولت گام های بلندی برداشته و به خصوص در تکمیل زیرساخت ها و 
پروژه های نیمه تمام اتفاقات خوبی افتاده است. ازاین رو، جایی نیاز به 
اصلاحات اقتصادی بود که دولت قدم برداشت. طبیعتاً در این راستا، 

نقد هایی هم متوجه دولت است.
وی افزود: یکی از نقد ها در بحث اصلاح نرخ ارز یا همان حذف ارز 
ترجیحی بود. در اینکه نرخ ارز 4200 تومانی باید اصلاح می شد، مجلس 
و دولت با هم همراه بودند، اما در مجلس مصوب کرده بودیم برای 
اینکه تورم زندگی مردم را دچار تلاطم نکند، دولت برای اجراسازی آن 
و جبران قیمت ها برای کالا های اساسی کارت الکترونیک مصرف خانوار 
را جدی بگیرد و همزمان با اجراسازی اصلاح نرخ ارز این کارت ها در 
اختیار خانواده ها قرار بگیرد تا قیمت کالا ها به خصوص کالا های اساسی 
که با معیشت مردم سر و کار دارد با افزایش سرسام آور در بازار ها 

روبرو نشود. 
سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس تصریح کرد: متاسفانه اصلاح 
 ۱40۱ بودجه  در  مجلس  که  قانونی  به  عدم توجه  علت  به  ارز  نرخ 
پیش بینی کرده بود و عدم اجرای قانون به شیوه ای که صورت گرفت، 
سبب هزینه های زیادی بر زندگی مردم شد و نارضایتی به وجود آورد.

کار  و  ساز  مورد  در  دولت  به  بعدی  نقد  کرد:  اظهار   راستینه 
تخصیص بودجه و اعتبارات به پروژه های عمرانی است. با وجود اینکه 
رییس جمهور دستور می دهند، اما متاسفانه در تخصیص اعتبارات در 
واگذار  اعتبارات  تعریف شده،  ردیف های  و  بودجه  زمان بندی  جدول 

به  خودشان  زمان بندی  جدول  در  باید  پروژه ها  از  خیلی  نمی شود. 
سرانجام برسند، ولی با تاخیر روبرو می شوند. الان که هشت ماه از 
سال گذشته، اعتبارات عمرانی هنوز تخصیص داده نشده است.نماینده 
شهرکرد در ادامه بیان کرد: یکی دیگر از نقدها، بحث عدم دقت در 
شتاب دهی بخش های پیشران اقتصادی کشور است. الان بحث مسکن 
جزو این هاست. قانونی تصویب کردیم که دولت مکلف شد سالانه یک 
میلیون واحد مسکونی برای پاسخ دهی به نیاز بازار و مردم بسازد. تاکید 
ما بر این بود که وظیفه دولت آزادسازی اراضی است، یعنی اراضی 
آزادشده و در طرح الحاق شهر و روستا وارد شود و تسهیلات بدهیم تا 

مردم بتوانند به سمت ساخت مسکن حرکت کنند. 
دولت باید به سمت مسکن های خودمالکی حرکت کند

وی یادآور شد: تصدی گری دولت در بحث مسکن یکی از افت های 
تصمیم گیری در طول ادوار مختلف بوده و انتظار ما این بود که دولت به 
سمت مسکن های خودمالکی حرکت و به مردم واگذار کند و مشارکت 

مردمی بیشتر جذب شود، اما در سال گذشته این اتفاق نیفتاد.
راستینه گفت: دولت به جای تسهیل گری، تصدی گری کرد و خودش 
به سمت انبوه سازی رفته و این کار به چند دلیل، نادرست است. اول 
اینکه دولت منابع لازم را به اندازه در اختیار ندارد. دوم اینکه ما با 
فرهنگ ها و هویت های متعدد قومی و آمایش سرزمینی متفاوتی روبرو 
هستیم.  سخنگوی کمیسیون فرهنگی مجلس افزود: باید به سمت 
متناسب سازی مسکن بر اساس هویت ها و فرهنگ زندگی قومیت های 
مختلف حرکت می کردیم که به این هم دقت نشده است. یا ساخت 
خانه ویلایی را که رییس  جمهوری ابلاغ کرد، اما کار عملا کنُد پیش 

می رود.
فرآیند اجرا در دولت، بوروکراسی بسیار پیچیده و خسته کننده ای دارد

وی تصریح کرد: فرآیند اجرا در دولت، بوروکراسی بسیار پیچیده و 
خسته کننده ای دارد و با اینکه کار های بزرگی صورت می گیرد، ولی 
ذائقه مردم شیرین نمی شود. در جهش تولید مسکن بعد از دو سال از 
ابلاغ قانون تا الان فقط 700 هزار زمین آزاد شده و در اختیار مردم قرار 
گرفته است در حالی که باید سالانه یک میلیون مسکن می ساختیم. 

خوش بینانه این است که تا پایان ۱402 بتوانیم ۵00 هزار واحد مسکونی 
تحویل مردم دهیم. 

رئیس  جمهوری  با  باید  دولت  بدنه  در  اجزا  همه  گفت:  راستینه 
همراهی کنند، ولی بانک ها همراهی لازم را ندارند و تسهیلات را به موقع 
آزاد نمی کنند و حرف شان این است که ناترازی ما به گونه ای است که 
نمی توانیم تسهیلات بدهیم. در حالی که چند سال است اعلام شده 
بانک ها باید به سمت آزادسازی منابع خود حرکت کنند و سرمایه های 
غیرمنقول را تبدیل به منابع درآمدی برای بانک بکنند و از بنگاه داری 
پرهیز کنند. حال، با وجود دستورات متعدد رئیس   جمهوری، همچنان 
افراد در صف وام  از  زیادی  تسهیلات داده نمی شود و حتی تعداد 
هستند. نماینده شهرکرد در ادامه گفتگو با اقتصاد24 اظهار داشت: 
نقد دیگر این است که ساز و کار اجرایی در دولت با تصمیمات رئیس 
 جمهوری همراهی ندارد. دستورات به درستی به بدنه منتقل نمی شود 
و بدنه هم در اجرایی سازی ضعیف عمل می کند. فاصله میان بدنه و 

رئیس  جمهوری باعث می شود کار ها به درستی پیش نرود.
سرعت عملکرد اجرایی دولت در بخش های مختلف کنُد است

وی گفت: نقد دیگر این است که انتظار می رفت با تنوع بخشی از 
درآمد های مالیاتی، برخی از انتظارات اقشار مختلف به درستی اجرا 
شود. مثلاً همسان سازی حقوق بازنشستگان، قانون برنامه ششم است 
و الان هم در برنامه هفتم توسعه کشور در حال اصلاح است، چون 
حق بازنشستگان است. امروز در بحث همسان سازی و خدمات رفاهی 
که باید برای این افراد دیده شود، روند متناسب با تورم نیست و نیاز 

به بازنگری دارد.
و  دولت  معلمان،  رتبه بندی  اجرای  بحث  در  یادآور شد:  راستینه 
مجلس با یکدیگر به تعامل رسیدند، ولی هنوز بعد از یک سال از ابلاغ 
قانون، شب عید دیدیم که چه مشکلاتی پیش آمد و هنوز تعداد زیادی 
از معترضان، گله و اعتراض دارند و موضوع تعیین تکلیف نمی شود. 
باید در دولت تعیین و تکلیف بسیاری از مسائل زمین مانده سرعت 
بگیرد. نقد مهم ما، سرعت کنُد عملکرد اجرایی دولت در بخش های 

مختلف است که باید شتاب بگیرد.

چرا درخواست کارگران برای افزایش مجدد دستمزد به نتیجه نمی رسد؟

ترمیم مزد در بن بست 
گروه اقتصاد - اکنون دیگر با وجود گذشت ۸ ماه از سال و البته 4 ماه مانده به پایان سال ۱402، همچنان کارگران نسبت به رقم دستمزد گلایه دارند.با وجود 
درخواست های مکرر کارگران برای افزایش دوباره دستمزد در نیمه دوم سال، اما به نظر می رسد دولت تن به این خواسته کارگران نمی دهد.اگرچه پیش از 
این برخی معتقدند بودند امکان افزایش حقوق در نیمه دوم سال وجود دارد و می توان دو بار جلسات شورای عالی کار را در سال تشکیل داد، اما آنچه وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت، آب پاکی را روی دست کارمندان و کارگران ریخت. به گزارش خبرآنلاین صولت مرتضوی در تازه ترین مواضع خود گفته 
است: قانون گذار مشخص کرده که شورای عالی کار حداقل حقوق و دستمزد را مشخص کند. ما حداقل حقوق را مشخص کردیم نه حداکثر را. لذا توافقات 
بین کارگری و کارفرمایی هر چه باشد مورد تایید وزارتخانه هم است. ما سالانه مقدار افزایش حقوق را مشخص کردیم. در جلسات آتی در خصوص مسکن 

کارگری بحث و گفتگو خواهیم کرد.

تصدی گری دولت به جای تسهیل گری تا پایان 1402 در حالت خوشبینانه 500 هزار مسکن ساخته می شود 

کارگران تاکید 
دارند  دستمزد 
سال 1402 باید 

ترمیم شود 
و کارگران با 

عقب ماندگی 
مزدی برای 
مباحث مزد 
1403 وارد 

نشوند و 
بر همین 

اساس، اکنون 
نمایندگان 

کارگری انتظار 
دارند که در 
جلسه پایان 

آبان ماه بحث 
ترمیم مزد 

بررسی شود

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار با اشاره به اینکه مخاطبان بازار سرمایه با 
احتساب سهامداران عدالت در حال حاضر بیش از ۶0 میلیون نفر هستند، اظهار 
کرد: حدود ۸0 درصد از جمعیت کشورمان درگیر موضوعات بازار سرمایه بوده و به 
همین سبب باید مفاهیمی همچون ابزارها و نیز ریسک سرمایه گذاری در این بازار با 

زبان هنری، ساده و قابل فهم به جامعه انتقال یابد.
به گزارش پایگاه خبری بازار سرمایه ایران )سنا(، مجید عشقی، رئیس سازمان 
بورس و اوراق بهادار در کارگاه آموزش و تبیین مفاهیم بورسی برای برگزیدگان 
نخستین رویداد فیلم نامه نویسی کوتاه با محوریت بورس که روز پنج شنبه برگزار 
مفاهیم  بحث  در  پیچیدگی  از  موارد  برخی  در  بازار سرمایه  داشت:  اظهار  شد، 
برخوردار است و برای اشخاصی که آشنایی چندانی با این بازار ندارند، درک مفاهیمی 

همچون پذیرش شرکت ها، بورس و فرابورس، ارکان بازار سرمایه و... دشوار است.
لزوم فرهنگ سازی موثر

رئیس سازمان بورس اوراق بهادار گفت: این در حالی است که یکی از دلایل 
اتفاقات سال ۹۹، دعوت عمومی از مردم برای سرمایه گذاری در بورس پیش از 
فرهنگ سازی و آموزش چگونگی سرمایه گذاری در این بازار کنند و بیان ریسک های 

این سرمایه گذاری بود.
تبیین و انتقال صحیح مفاهیم

چون  ابزارهایی  مثل  مفاهیم  برخی  انتقال  موارد،  گاهی  در  کرد:  تصریح  وی 
اوراق بدهی، اوراق مشتقه، اسناد خزانه و... برای بعضی مخاطبان عادی دشوار 
است. ضمن اینکه باید انتقال و تبیین مفاهیم برای مخاطبان خاص از جمله برخی 

نمایندگان مجلس که در حوزه قانونگذاری فعال هستند نیز اتفاق بیفتد.
عشقی با اشاره به اینکه اتفاقات و تصمیمات در بازار سرمایه اثرگذاری لحظه ای 
دارند، گفت: مفاهیم مختلف در بازار سرمایه باید برای مخاطبان گوناگون تبیین 
شود. این در حالی  است که در حوزه عمومی این مفاهیم منتقل نشده و جای کار 
بسیار دارد. ضمن اینکه لازم است برخی دستگاه های تصمیم گیرنده و سیاستگذاران 

نیز آشنایی بیشتری با مفاهیم این بازار داشته باشند.
حمایت از فیلمنامه و آثار جذاب هنری در حوزه سرمایه گذاری 

رئیس سازمان بورس و اوراق بهادار تصریح کرد: این سازمان آمادگی دارد جهت 
انتقال مفاهیم به مخاطبان مختلف سرمایه گذاری کند و در این راستا از فیلمنامه و 

آثار جذاب در حوزه هنر، فیلم و مستند استقبال و حمایت می کنیم.
وی با بیان اینکه طی چند دهه گذشته در حوزه فیلم و مستند، کار شاخص و قابل 
قبولی در حوزه بازار سرمایه صورت نگرفته است، عنوان کرد: فرق بین معامله در بازار 
سرمایه و سرمایه گذاری در بورس، یکی از موضوعات مهمی است که باید به زبان 
هنر در قالب مستند، فیلم کوتاه، سریال و فیلم بلند تبیین شود. به عنوان مثال در 
سال ۹۹، در حالی گاها شاهد ورود روزانه هزار میلیارد تومان نقدینگی به این بازار 
و معاملات بیش از 20 هزار میلیارد تومان سهام در یک روز بودیم که این حجم از 

نقدینگی منجر به سرمایه گذاری در شرکت ها و توسعه و افزایش تولید آنها نشد.
تامین مالی صنعت سینما از مسیر بازار سرمایه

عشقی با بیان اینکه تبیین این مفهوم که نقدینگی ورودی به بازار سرمایه، باید 
منجر به تولید محصول و خدمات در شرکت ها شود، ضروری است، گفت: به عنوان 

مثال صنعت سینما می تواند بخشی از تامین مالی خود را از طریق بازار سرمایه انجام 
دهد و این تامین مالی با استفاده از ابزارهای مختلف منجر به تولید فیلم و سریال و 

مستندهای فاخر شود.
وی گفت: مفهوم سرمایه گذاری در بورس را باید در ساخت فیلم ها با زبان هنری 
به مخاطبان انتقال دهیم. سرمایه گذاران باید بدانند پولی که وارد بورس می کنند، در 
کجا هزینه می شود و در نهایت ورود نقدینگی به این بازار می بایست به رونق تولید 

و بهبود خدمات و اجرای بهتر پروژه ها بیانجامد.
رئیس سازمان بورس در ادامه، یکی دیگر از موضوعات قابل بیان به زبان هنر در 
قالب فیلم و سریال و مستند را پرداختن به موضوعات کسب بازدهی های نامتعارف 
اعلام کرد و افزود: در کشور ما کسب بازدهی نامتعارف، پدیده عادی در تمامی 
بازارها از جمله بازار مسکن، طلا، خودرو و حتی بازار سرمایه است. این وعده که 
خرید سهمی خاص، خودرو یا حتی مسکن در بازده کوتاه مدت، بازدهی چند صد 
درصدی را نصیب سرمایه گذاران خواهد کرد، نادرست است و باید به وعده بازدهی 

های نامتعارف بویژه در بازار سرمایه شک کرد.
کسب بازدهی نامتعارف در کوتاه مدت، امر ناشدنی است

وی افزود: لازم است این واقعیت در همه حوزه های اقتصادی به ویژه بازار سرمایه 
تبیین شود که کسب بازدهی نامتعارف در کوتاه مدت امر ناشدنی است و از این 
جهت سرمایه گذاران در تمامی حوزه ها بویژه بازار سرمایه باید به این مهم توجه 

داشته باشند.
رئیس سازمان بورس همچنین اظهار کرد: متعادل شدن انتظارات سهامداران از 

دیگر مباحثی است که از حساسیت خاص برخوردار بوده و تبیین موضوع بازدهی 
نامتعارف در بازارهای مختلف به زبان هنر باید مورد توجه قرار گیرد.

اهمیت پیش بینی پذیر بودن اقتصاد
عشقی اضافه کرد: بحث پیش بینی پذیری اقتصاد هم از جمله مواردی است که 
اثرگذاری زیادی بر بازارهای مالی از جمله بازار سرمایه و رفتار سرمایه گذاران دارد. این 
موضوع هم از ظرفیت بالایی برای تبیین مفاهیم برای مخاطبان از دریچه هنر و سینما 
برخوردار است. البته پیش بینی پذیری سرمایه گذاری صرفاً از ضروریات بازار سرمایه 

نیست و این موضوع لازمه سایر بازارهای اقتصادی نیز می باشد.
وی گفت: زمانی که اقتصاد کشور پیش بینی پذیر باشد، سرمایه گذاران می دانند 
با چه هدفی و برای چه بازه زمانی در کدام بازار مالی ورود کنند و این اصل مهم در 

خصوص بازار سرمایه هم صدق می کند.

در کارگاه آموزش و تدوین مفاهیم بورسی برای برگزیدگان نخستین رویداد فیلمنامه نویسی کوتاه با محوریت بورس مطرح شد
حمایت سازمان بورس از تولید آثار هنری با مضامین بورسی 


